

NOTICE BIOGRAPHIQUE DE MADAME REINE ALAPINI GANSOU

Cf. Commission Africaine des Droits de l homme et des Peuples

English

Hon. Commissioner Mrs. Reine ALAPINI GANSOU, Lawyer to the Bar of Benin since 1986 and Law Teacher at University of Abomey-Calavi (Benin) since 2000. Currently Chairperson of the African Commission on Human and People's Rights since 2009, she is Member of the Commission since 2005 and she has formerly been the Special Rapporteur on Rights of Human Rights Defenders in Africa (2005-2009). Member of the UN Permanent Court of Arbitration since 19th July 2011. Laureate of the Prize of Human Rights for the Fiftieth year of African Countries independence in 2010. Recently, she has been Member of the United Nations' International Commission of Inquiry on post-electoral violence in Cote d'Ivoire (May-June 2011). Agreed Arbitrator to the Beninese Chamber of trade and Industry (2005), Agreed Arbitrator to the Interprofessional Association of Cotton of Benin (2004) and President of the Technical Committee for elaboration of Statutes and Regulation of the Centre of Conciliation, Arbitration and mediation of the Beninese Chamber of the trade and Industry (2003). She holds two High Level University degrees, in Common Law at University of Lyon in 2007 (DU) and in Environmental Law and Politic at University of Lomé, Maastricht and Bhutan in 1999. She is author and coauthor of Research papers in Human rights and in Law. **Specialization:** International Law and Human Rights, Commercial and Business law (Alternative Disputes Resolution Mechanisms), Labor law and Criminal Law. 04 BP 0608, C. 626, Gbgamey, Cotonou, Republic of Benin, Tel. +229 21 31 19 86, E-mail: alapinireine@yahoo.fr

Français

Madame la Commissaire Reine ALAPINI GANSOU est Avocate au Barreau du Bénin depuis 1986 et Enseignante de Droit à l'Université d'Abomey-Calavi au Bénin depuis 2000. Présidente de la Commission Africaine des Droits de l'Homme et des Peuples depuis 2009, elle en est Membre depuis 2005 où elle a exercé les fonctions de Rapporteur Spéciale sur les Défenseurs des droits de l'Homme jusqu'en 2009. Membre de la Cour Permanente d'Arbitrage des nations Unies depuis le 19 Juillet 2011. Lauréate du prix des Droits de l'Homme du Cinquantenaire des indépendances africaines en 2010. Récemment, elle a été Membre de la Commission internationale d'enquête des Nations Unies sur les violences postélectorales en Côte d'Ivoire (Mai - Juin 2011). Arbitre agréée auprès de la chambre de commerce et d'industrie du Bénin (2005). Arbitre agréée auprès de l'Association Interprofessionnelle du Coton au Bénin (2004) ; Présidente du Comité technique pour l'élaboration des statuts et règlements intérieurs du centre de conciliation, d'arbitrage et de médiation de la chambre du commerce et de l'industrie du Bénin (2003). Détentrice de deux Diplômes de Troisième cycle en Droit de la Common Law à l'Université de Lyon en 2007 (DU) et en Droit et politique de l'environnement des Universités de Lomé, Maastricht et Bhoutan depuis 1999. Auteur et coauteur de plusieurs publications scientifiques en Droit et en Droits de l'Homme. Spécialisation : Droit International et Droits de l'homme, droit commercial et des affaires (Mécanismes Alternatifs de Résolution des Différends), Droit du travail et Droit pénal. 04 BP 0608, C/ 626, Gbgamey, Cotonou, République du Bénin. Tél. +229 21 31 19 86, e-mail : alapinireine@yahoo.fr

Fait à Cotonou, 31 Août 2011

Maître Reine ALAPINI GANSOU